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PM Rotel I, Rotel II (Dnr KS 2021/1674) 
 
 
Samråd om betydande miljöpåverkan för Spårväg Syd  
(Flemingsberg-Skärholmen-Älvsjö) 
 

Remiss från Region Stockholm 
Remisstid den 25 februari 2022 
 

Borgarrådsberedningen föreslår att kommunstyrelsen beslutar följande. 
1. Remissen besvaras med hänvisning till vad som sägs i stadens promemoria. 
2. Paragrafen justeras omedelbart. 
 

 
Föredragande borgarråden Anna König Jerlmyr och Joakim Larsson 
anför följande. 

 
Ärendet 

 
Region Stockholm har bett Stockholms stad med flera att yttra sig gällande samråd 
om betydande miljöpåverkan för Spårväg Syd.  

Spårväg Syd har utretts i flera tidigare utredningar. I oktober år 2014 beslutade 
länsstyrelsen att projekt Spårväg Syd kan antas medföra betydande miljöpåverkan. 
Detta beslut aktualitetsprövas nu med föreliggande samrådsunderlag. Bakgrunden är 
att länsstyrelsen uppmanat Region Stockholm att begära ett nytt beslut om betydande 
miljöpåverkan. Orsaken är att ny lagstiftning har tillkommit och förutsättningarna 
inom utredningsområdet har ändrats. 

Samrådsunderlagets syfte är att redogöra för projektet och för de tänkbara miljö-
effekter som kan uppstå till följd av anläggningen och byggandet av den. Under plan-
läggningsprocessen kommer det finnas fler tillfällen att lämna synpunkter. Nästa till-
fälle är samråd gällande lokalisering vilket planeras under hösten 2022. 
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Beredning 

 
Ärendet har remitterats till stadsledningskontoret, exploateringskontoret, kulturför-
valtningen, miljöförvaltningen, stadsbyggnadskontoret, trafikkontoret, Hägersten-
Älvsjös stadsdelsförvaltning och Skärholmens stadsdelsförvaltning. Ärendet har re-
mitterats till nämnderna men på grund av kort remisstid har dem inkommit med ett 
gemensamt kontorsyttrande. 

Stadsledningskontoret, exploateringskontoret, kulturförvaltningen, miljöförvalt-
ningen, stadsbyggnadskontoret, trafikkontoret, Hägersten-Älvsjös stadsdelsförvalt-
ning och Skärholmens stadsdelsförvaltningar är positiv till att en utbyggnad av Spår-
väg Syd sker i enlighet med Sverigeförhandlingens ramavtal 6. Utbyggnaden ligger 
också i linje med vad som framgår av kommunfullmäktiges budget 2022.  
 

 
 
Våra synpunkter 

 
Spårväg Syd kommer att möjliggöra bättre kommunikationer inom det aktuella områ-
det och komplettera såväl tunnelbana som busstrafik när staden växer, vilket skapar 
nya möjligheter till stadsutveckling. Det kommer ha en positiv inverkan på Söderort 
att kopplas samman med fler delar av länet. Staden delar regionens bedömning om 
att genomförandet av projekt Spårväg Syd kan antas innebära betydande miljöpåver-
kan och att en specifik miljöbedömning därför bör genomföras.  

Vi föreslår att borgarrådsberedningen föreslår att kommunstyrelsen beslutar föl-
jande. 

1. Remissen besvaras med hänvisning till vad som sägs i stadens promemoria. 
2. Paragrafen justeras omedelbart. 
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Stockholm den 23 februari 2022 
 
ANNA KÖNIG JERLMYR OCH JOAKIM LARSSON  
 
 
 
Bilagor 

1. Samråd om betydande miljöpåverkan för Spårväg Syd (Flemingsberg-Skär-
holmen-Älvsjö). 

2. Planläggningsbeskrivning – Spårväg Syd 
 
Borgarrådsberedningen tillstyrker föredragande borgarrådens förslag. 
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Remissammanställning 
 
Ärendet 
 
Region Stockholm har bett Stockholms stad med flera att yttra sig gällande samråd 
om betydande miljöpåverkan för Spårväg Syd.  

Utbyggnaden ligger också i linje med vad som framgår av kommunfullmäktiges 
budget 2022.  

Spårväg Syd har utretts i flera tidigare utredningar. I oktober år 2014 beslutade 
Länsstyrelsen att projekt Spårväg Syd kan antas medföra betydande miljöpåverkan. 
Detta beslut aktualitetsprövas med föreliggande samrådsunderlag. Bakgrunden är att 
länsstyrelsen uppmanat Region Stockholm att begära ett nytt beslut om betydande 
miljöpåverkan. Orsaken är att ny lagstiftning har tillkommit och förutsättningarna 
inom utredningsområdet har ändrats. 

Samrådsunderlagets syfte är att redogöra för projektet och för de tänkbara miljö-
effekter som kan uppstå till följd av anläggningen och byggandet av den. Under plan-
läggningsprocessen kommer det finnas fler tillfällen att lämna synpunkter. Nästa till-
fälle är samråd gällande lokalisering vilket planeras under hösten 2022. 

Den lokaliseringskorridor som samråds är: 
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Beredning 
 
Ärendet har remitterats till stadsledningskontoret, exploateringskontoret, kulturför-
valtningen, miljöförvaltningen, stadsbyggnadskontoret, trafikkontoret, Hägersten-
Älvsjö stadsdelsförvaltning och Skärholmens stadsdelsförvaltning. Ärendet har re-
mitterats till nämnderna men på grund av kort remisstid har dem inkommit med ett 
gemensamt kontorsyttrande. 
 
Stadsledningskontoret, exploateringskontoret, kulturförvaltningen, mil-
jöförvaltningen, stadsbyggnadskontoret, trafikkontoret, Hägersten-Älv-
sjö stadsdelsförvaltning och Skärholmens stadsdelsförvaltning. 
 
Stadsledningskontoret, exploateringskontoret, kulturförvaltningen, mil-
jöförvaltningen, stadsbyggnadskontoret, trafikkontoret, Hägersten-Älv-
sjö stadsdelsförvaltning och Skärholmens stadsdelsförvaltnings ge-
mensamma kontorsyttrande daterat den 3 februari 2022 har i huvudsak föl-
jande lydelse. 
 
Av kommunfullmäktiges budget 2022 framgår att Stockholm är en av Europas snabbast väx-
ande huvudstäder. När Stockholm växer måste också kollektivtrafiken, gång- och cykelba-
norna och gatorna byggas ut. Det behöver byggas en infrastruktur som gör att människor 
snabbt och smidigt kan resa i hela regionen. Stora investeringar i kollektivtrafiken är avgö-
rande. Därför behövs en inkluderande stadsplanering där parker, kollektivtrafik och cykel och 
gångbanor planeras med utgångspunkt i att de ska vara tillgängliga och trygga för alla. Infra-
struktur och samhällsplanering måste utformas för att gynna klimatsmart resande i form av 
kollektivtrafik, cykelbanor, och transportsnåla resmönster.  

Stadsledningskontoret, exploateringskontoret, stadsbyggnadskontoret, miljöförvaltningen, 
trafikkontoret, Skärholmens stadsdelsförvaltning, Hägersten-Älvsjös stadsdelsförvaltning och 
kulturförvaltningen är positiva till att en utbyggnad av Spårväg Syd sker i enlighet med Sve-
rigeförhandlingens ramavtal 6. Utbyggnaden ligger i linje med vad som framgår av Kommun-
fullmäktiges budget 2022. 

Trafikförvaltningen genomför kontinuerliga avstämningar med staden genom att hålla ar-
betsmöten om Spårväg syd där representanter från de tekniska förvaltningarna deltar. Konto-
ren kan därmed lämna synpunkter under projektets gång.  

 
Övergripande synpunkter 
Spårväg syd kommer att möjliggöra bättre kommunikationer inom aktuellt område. Spårvä-
gen kompletterar såväl tunnelbana som busstrafik eftersom den befintliga kollektivtrafiken 
riskerar att bli otillräcklig när staden växer.  

Spårväg syd måste utformas till en välfungerande spårväg med god framkomlighet. Kon-
toren vill därför lyfta fram att det också är viktigt att stadsutveckling och lokalisering samord-
nas för att åstadkomma hållbara stadsmiljöer. Kontoren anser att spårvägens dragning och ut-
formning ska möjliggöra fortsatt stadsutveckling och tillföra kvalitéer. Kontoren vill dock un-
derstryka att det samtidigt är viktigt att även de andra trafikslagen får en god standard och 
framkomlighet. Dessa parametrar måste beaktas vid en avvägning av framtida markanvänd-
ning.  

Kontoren ser det därför som angeläget att hållplatserna placeras så att de försörjer nya, 
täta stadsmiljöer, möjliggör förtätning av befintliga områden, tillgängliggör viktiga målpunk-
ter samt minskar isoleringen av socialt utsatta områden. Ett exempel är bytespunkten i cen-
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trala Skärholmen som bör utformas så att byten mellan olika trafikslag blir enkla och effek-
tiva, men också med bibehållen och förstärkt stadskvalité. 

Kontoren vill även lyfta fram att Spårväg syd är ett samverkansprojekt. I det fortsatta ar-
betet är det därför avgörande för resultatet att dialogen mellan parterna fortsätter. Det är också 
en förutsättning att Spårväg syd i sin helhet finanserias inom ramen för de projektmedel som 
parterna avtalat om. 

Kontoren vill utöver detta påpeka vikten av att tidigt kartlägga beröringspunkter med 
andra projekt och befintliga anläggningar för att kunna samordna sig med ansvariga aktörer. I 
enlighet med Sverigeförhandlingens avtal ska staden bygga bostäder i anslutning till planerad 
spårväg. Det är därför viktigt att ett samordnat genomförandeperspektiv tas med tidigt i pro-
cessen.  

Barriäreffekter och otillgänglig infrastruktur underbygger fysisk segregation och ökar 
skillnader mellan människor i olika stadsdelar. Kontoren anser därför att det är viktigt att so-
cial hållbarhet genomsyrar arbetet med Spårväg Syd. Stockholms stad står inför flera utma-
ningar i och med att staden växer. För att staden ska kunna växa på ett så hållbart sätt som 
möjligt behöver bland annat social hållbarhet genomsyra stadens stadsutvecklingsprojekt där 
Spårväg syd ingår som en viktig del.  

 
Betydande miljöpåverkan 
Kontoren noterar regionens bedömning att genomförandet av projekt Spårväg Syd kan antas 
innebära betydande miljöpåverkan och det innebär att en miljöbedömning ska genomföras. 
Kontoren delar regionens uppfattning i frågan om betydande miljöpåverkan och förutsätter att 
den fortsatta planeringen kring förutsättningar, konsekvenser av projektet och den slutgiltiga 
lokaliseringen med mer utvecklas och fördjupas i samverkan med staden. 

Kontoren delar också regionens uppfattning i frågan om avgränsning av miljöaspekter och 
att dessa bör bedömas och beskrivas i den fortsatta planeringsprocessen samt i arbetet med 
den specifika miljöbedömningen. 

 
Betydande miljöaspekter 
Kontoren vill föra fram att det i anslutning till föreslagen sträckning finns två kulturhistoriskt 
värdefulla miljöer som är utpekade i Stockholms stads översiktsplan, det är Älvsjö villastad 
och Långbro sjukhus. Vidare finns det äldre byggnader vid Älvsjö centrum som utgjorde det 
tidigare centrumet. Kontoren anser att de äldre byggnaderna kan vara viktiga att bevara. 

Det förekommer även en stor andel parkmark inom utredningsområdet, både gestaltad och 
anlagd och i form av utsparad och förädlad natur. Det senare är karakteristiskt för ytterstaden 
och var en av de bärande gestaltningsprinciperna under exploateringen av Skärholmen/Sätra 
under 1960- och 1970-talen. Kontoren anser därför att i de områden där spårvägen inte följer 
befintlig vägdragning ska natur- och kulturmiljö betraktas som en enhet, det vill säga ett kulti-
verat landskap.  

Sätraområdet är rikt på fornlämningar och övriga kulturhistoriska lämningar vilket kan 
kräva inpassning i den nya spårdragningen. Kontoren förutsätter att stor hänsyn tas till forn-
lämningar. 

Kontoren vill informera om att det inom stadens del av utredningsområdet finns delvis ge-
nomförda naturvärdesinventeringar samt spridningsanalyser för olika bebyggelseprojekt. De 
kan bidra vid framtagandet av en sammantagen naturvärdesinventering i den fortsatta plane-
ringen. I direkt anslutning till utredningsområdets delområde Älvsjö har, för kännedom, ett 
nytt naturreservat tillkommit i form av Hagsätra naturreservat. I skötselplanen för naturreser-
vatet framgår dock att samhällsviktig infrastruktur inte ska omöjliggöras.   

Kontoren anser vidare att kulturella ekosystemtjänster bör främjas vid stadsutveckling för 
att bidra till en god livsmiljö. Stockholmarna ska ha en god tillgång till parker och natur med 
höga rekreations- och naturvärden. Staden har tagit fram en sociotopkarta som visar rekrea-
tions- och upplevelsevärden. Sociotopkartan bör delvis kunna bidra som planeringsunderlag 
inom projektets utredningsområde.    
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I samrådsunderlaget saknar kontoren en beskrivning av betydelsen av de rekreativa värden 
som Sätraskogens naturreservat har både lokalt och för ett bredare upptagningsområde exem-
pelvis Sätrastrandsbadet är en målpunkt av stor betydelse. Kontoren vill lyfta fram att det är 
viktigt att stärka de rekreativa värden som stadens och regionens naturreservat och andra na-
turmiljöer har för att dessa ska bevaras och utvecklas.  

Vidare vill kontoren peka på att även spårlösningen måste utformas med eftertanke så att 
den inte förstärker de barriäreffekter som finns redan idag, ett exempel är längs med Älvsjö-
vägen. Kontoren ser anläggandet av spåren som en möjlighet till att skapa trygga och triv-
samma övergångar. Det är också viktigt att spårvägen inte skapar nya barriärer som försvårar 
tillgången till viktiga målpunkter som till exempel centrum, idrottsplatser, parker och natur-
områden.  

Förutom miljökvalitetsnormer för luft anser kontoren att fortsatt planering för Spårväg syd 
även bör uppmärksamma miljökvalitetsmålen.  

Kontoren anser också att buller, stomljud och vibrationer måste beaktas i den fortsatta pla-
neringen. Kontoren vill informera om att Älvsjövägen och Mickelbergsvägen ligger på ler-
mark och det är idag problem med vibrationer i de äldre fastigheterna utmed vägarna. Den 
tunga trafiken är därför begränsad. Kontoren ser det som viktigt att den nya spårtrafiken inte 
förvärrar problemen med vibrationer och buller längs sträckan.  

Staden arbetar med att ta fram lokala åtgärdsprogram för att uppnå god vattenstatus i sta-
dens recipienter, några åtgärdsprogram finns redan framtagna. Kontoren vill lyfta fram att re-
gionen rekommenderas använda de lokala åtgärdsprogrammen som underlag i de fall där yt-
vattenförekomster berörs av Spårväg Syd. 

I Stockholm finns teknisk infrastruktur i form av ledningsnät för att hantera dagvatten vil-
ket skapar tekniska avrinningsområden. De tekniska avrinningsområdena stämmer i flera fall 
inte överens med de naturliga avrinningsområdena. Kontoren anser att den fortsatta plane-
ringen för Spårväg syd bör beakta stadens tekniska avrinningsområden och tillhörande vatten-
förekomster.  

Vidare vill kontoren informera om att Stockholm tillämpar en åtgärdsnivå för dagvatten 
vid all ny- och större ombyggnation. Syftet är att åstadkomma fördröjning och rening. Åt-
gärdsnivån bygger på beräkningar som visar att ett fördröjande steg som klarar 20 millimeter 
nederbörd kan minska föroreningsbelastningen från dagvatten med 70-80 procent. Det behövs 
för att miljökvalitetsnormerna ska kunna följas. Måttet är ett sätt att vid byggnation möta lag-
krav samtidigt som det skapar robusta dagvattensystem.  

Kontoren anser att skyfallshantering måste utredas längs hela sträckan och samordnas 
med stadens arbete. Skyfallsproblematik finns bland annat längs Skärholmsvägen i höjd med 
Sätra IP. En skyfallspark planeras i området men den kommer inte att räcka, varför fortsatta 
utredningar krävs inom spårvägsplaneringen.   

Förutom kända platser där miljöstörande verksamhet har bedrivits eller pågår kan, enligt 
kontoren, markföroreningar ändå förekomma om det har bedrivits verksamhet, spill eller 
dumpning. I den fortsatta projektplaneringen förordar kontoren att övergripande markmiljö-
undersökningar genomförs regelmässigt inför till exempel schaktningsarbeten.  

Kontoren vill uppmärksamma regionen på att exploateringskontoret har tagit fram en rap-
port gällande Storstadsspecifika riktvärden för jord i Stockholm vilken kan komma till nytta 
vid anläggandet av Spårväg syd. 

Kontoren vill påminna om att miljöfrågor avseende omgivningspåverkan under byggtiden 
ska beaktas. Ett kontrollprogram för detta ska tas fram i samråd med berörda tillsynsmyndig-
heter. Kontrollprogrammet bör minst omfatta buller, vibrationer, hantering av länshållnings-
vatten, kemikaliehantering och utsläpp till luft. 
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